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În partea a doua a anului 1940, România, cu toate eforturile diplomatice, pradă 
unui politicianism îngust, a fost adusă în starea de faliment statal. Cu o armată săracă şi 
lipsită de dotare corespunzătoare la izbucnirea războiului în 1939, ea a suferit prejudicii 
politice şi materiale. Subordonată economic faţă de Hitler, şi apoi dezmembrată de Axă 
şi URSS, prin şantaj şi manevre politice, România pierdea în acea parte a anului, 
Basarabia, Bucovina de Nord, Ardealul de Nord şi Cadrilaterul. 

Din punct de vedere al administraţiei teritorial-ecleziastice, Basarabia, 
Bucovina şi Cadilaterul au pus mai puţine probleme Vaticanului decât Transilvania, cu 
toate că partea ocupată de ea fusese anexată de Ungaria, un stat cu o puternică ierarhie 
şi tradiţie catolică. În anii care urmează, diplomaţia Vaticanului va fi asaltată atât de 
partea română cât şi de cea maghiară. Prima îi solicita sprijinul pentru protecţia 
populaţiei româneşti şi încetarea măsurilor de asuprire şi exterminare, cealaltă, pentru 
reforma administrativ teritorial-ecleziastică corespunzătoare noilor graniţe de stat. 

Articolul nostru abordează problema părţii cedate a Transilvaniei şi a 
locuitorilor săi prin prisma relaţiilor România-Vatican în primele luni ce au urmat 
acestei tragedii naţionale. 

Anexarea unei părţi a Transilvaniei de către Ungaria a născut o serie de 
probleme de ordin cetăţenesc cât şi spiritual pentru Vatican manifeste atât pentru partea 
română cât şi pentru cea maghiară. Persoane importante din apropierea Suveranului 
Pontif erau interesate. „Guvernul român are intenţia a favoriza exodul românilor din 
Transilvania pierdută în teritoriul rămas Ţării" - spicuim din telegrama confidenţială 
datată 9 septembrie - semnată de Comnen şi adresată Conducătorului Ţării. Interesul 
este dat de faptul că „Vaticanul urmează a studia dispoziţiunile ce ar urma să ia în ceea 
ce priveşte organizarea Bisericei române - unite din teritoriile cedate Ungariei precum 
şi eventualitatea modificării Concordatului". În discuţiile avute pe acest subiect, 
Ambasadorul Comnen îşi exprima îndoiala „că Guvernul român va întreprinde ceva 
pentru a determina pe cei 1.400.000 de români atribuiţi Ungariei să-şi părăsească 

pământul strămoşesc". Cu atât mai mult - spune el - cu cât „postul de radio din 
Budapesta a dat cuvânt de ordine ungurilor rămaşi în România să nu exercite dreptul de 
a opta şi să nu părăsească căminele". Fireşte că problema bisericilor româneşti din 
Transilvania este o problemă de interes pentru Vatican. „Chestiunea exodului Bisericii 
unite este cu atât mai gravă cu cât rămân în Ungaria aproximativ 900.000 de uniţi, în 
majoritate români neaoşi, care nu vor putea rămâne fără păstor, nici înglobaţi în eparhia 
ungurească. Fiinţa românilor din Ardeal a fost în decurs de veacuri păstrată prin 
Biserică" - concluzionează Ambasadorul. Temerea sa, împărtăşită Conducătorului este 
că „ungurii vor încerca fără întârziere, cu marea lor abilitate şi experienţă, a ruina 
Biserica unită". Spre a evita orice surpriză, Comnen îi sugerează lui Ion Antonescu 
câteva măsuri pe care acesta să le ia : 

1. A împiedeca cu orice preţ ca episcopii şi preoţii să-şi părăsească eparhia sau 
parohia actuală. 

2. A se studia de urgenţă complexitatea chestiunilor ce se pun în urma pierderii 
celor 11 judeţe transilvănene şi a se stabili un adevărat plan de luptă pentru păstrarea 
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poziţiunilor. Va trebui în special studiată chestiunea oportunităţii modificării 

Concordatului, acele ale modificării bisericilor rămase la noi, a bunurilor bisericii ce 
rămân în Ungaria, statul catolic, patrimoniul sacru, fondurile generale pentru instrucţie 
şi religie, domiciliul provincial al ordinelor călugăreşti, etc". 

Şi toate acestea trebuie avute în vedere mai ales ţinând seama de „influenţa de 
care ungurii se bucură de veacuri în lumea catolică". Dar dacă „vom lucra repede şi cu 
toată seriozitatea cuvenită, vom putea evita multe primejdii de deznaţionalizare ce 
ameninţă fraţii pierduţi"- afirmă cu convingere Comnen. Reproşurile tardive împărtăşite 
de Ambasador Conducătorului, cu referire la cei ce au condus România înainte de 
septembrie 1940 şi care „nu au găsit ... nimerit a utiliza relaţiunile personale avute cu d
nii Hitler, Goering, von Ribbentrop şi chiar Mussolini, la momentul oportun, lăsând la o 
parte orice mincinoasă modestie când e vorba de interesele Neamului" se poate remedia 
prin „prietenia cu care mă onorează de ani de zile atât Papa cât şi Cardinalul Secretar de 
Stat, vechii mei colegi de la Berlin şi Berna". Ambasadorul se prevala de aceste 
cunoştinţe sus puse, care, credea el „ar putea fi utilizate cel puţin în această împrejurare 
cu oarecare folos 1

• 

În telegrama expediată a doua zi de Comnen Ministerului Regal al Afacerilor 
Străine, acesta informa Bucureştiul despre „ ... un buletin oficios de presă al Vaticanului 
... ce arată complexitatea de probleme religioase ce aşteaptă dezlegare în urma împărţirii 
Transilvaniei ... şi care urmau să fie rezolvate în curând prin negociaţi uni între unguri şi 
Vatican". Acest buletin precizează că „organizaţiunea religioasă a teritoriilor înapoiate 
Ungariei va fi în curând şi cu uşurinţă realizată". Acestea fiind zise, Comnen cerea 
Bucureştilor „de urgenţă instrucţiunile ce s-ar socoti utile ca atât timp cât mai sunt aici 
să fiu în măsură a apăra interesele noastre"2

. 

În 11 septembrie Ambasadorul a avut două convorbiri cu „demnitari calificaţi, 
în competenţa cărora intră chestiunile care fac obiectul telegramei" anterioare - aflăm 

din telegrama expediată de acesta chiar în aceeaşi zi la Bucureşti. El a atras atenţia 
oficialilor Vaticanului că problemele ridicate în urma anexării Austriei, împărţirii 

Poloniei şi Cehoslovaciei nu au fost încă soluţionate, punctând că „o soluţiune pripită a 
chestiunilor ce se pun în urma împărţirii Transilvaniei ar produce în ţară o impresie atât 
de dureroasă încât ar fi cu neputinţă ca ea să nu aibă repercursiuni şi asupra relaţiunilor 
dintre noi şi ·Vatican, azi atât de cordiale. În fine, am insistat, asupra precarităţii 
situaţiunii actuale, care poate fi susceptibilă de modificări". Argumentele sale au produs 
efectul scontat. „Am primit asigurarea că punctul meu de vedere va fi chiar azi supus 
Papei, care mi se spune, că putem fi siguri, va căuta ca orice soluţiune pripită ce ar putea 
atinge bunele raporturi ce există între România şi Sf'antul Scaun, să fie înlăturată". Cu 
toate aceste asigurări, Comnen socoteşte că „întregul complex de chestiuni ... trebuie să 
fie studiat de urgenţă" cerând şi de astă dată Bucureştiului „instucţiuni de urmare"3

• 

Dictatul de la 'Viena -se pare - a fost gândit cu ceva timp în urmă transpunerii 
lui în practică. Cel puţin aşa reiese din textul telegramei nr. 630 din 17 septembrie 
expediată Bucureştiului de reprezentanţii Legaţiei de la Vatican.„ ... Cu toate asigurările 
date Guvernului nostru că la Viena nu se va proceda la un arbitraj, acest arbitraj pare să 
fi fost nu numai pus la cale mai înainte dar chiar soluţiunea cunoscută mai înainte" -

1 Arhiva Ministerului Afacerilor Externe, Fond 71. Vatican. Relaţii cu România, 1940, volumul 21, 
pagina 161 ( De acum îriainte vom proceda la următoarele prescurtări: Arhiva Ministerului Afacerilor 
Exteme-ARH. M.A.E.; Fond-F; volumul-voi; pagini-p.). 
2 Ibidem, p. 162. 
3 Ibidem, p. 163-164. 
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spune Comnen. Sursa lui este un „coleg dintre cei mai serioşi" care „îmi spunea că în 
momentul deschiderii negocierilor de la Turnu - Severin ministrul Ungariei baron Apor 
i-a declarat că aceste negocieri nu vor duce la nici un rezultat şi că România va fi silită a 
accepta arbitrajul Puterilor Axei". Acelaşi ministru afirmând că, ... despre felul cum 
hotărârea avea să fie dată, aceasta încă demult era colportată în cercurile diplomatice". 
Legat de acest tragic eveniment, Ambasadorul Comnen reamintea cercurilor 
conducătoare de la Bucureşti că „ .. .încă de· la 9 iulie raportam cu nr.447 că soarta 
Cadrilaterului dobrogean şi a judeţelor de la fruntaria apuseană a Transilvaniei ar fi 
pecetluită". Mai mult, spune Comnen, arătam că „ ... unii protectori ai ungurilor ar cere 
chiar un lung coridor până în secuime cu un vast schimb de populaţiuni şi cesiuni 
teritoriale şi mai importante". Că totul era aranjat „ ... că soluţiunea era cunoscută ... "o 
dovedesc „ ... hărţile ... deja tipărite ... răspândite la Viena imediat după ce arbitrajul a 
fost cunoscut". Părerea Ambasadorului este acea că „soluţiunea dată a fost preconizată 
de Budapesta, care îşi sprijinea revendicările nu numai pe cunoscutul argument al 
secuilor dar mai ales pe acel al pericolului rus şi a necesităţii ca apărarea Carpaţilor -
frontieră istorică a civilizaţiunii - cum o numesc ei să le fie încredinţată lor, România 
nefiind în stare a îndeplini această misiune istorică". În sprijinul celor afirmate, Comnen 
aduce drept dovadă „Jurnal de Geneve", număr apărut chiar a doua zi semnării 

Dictatului, despre care „ ... se ştie ... legăturile care le are cu Budapesta" şi, care susţinea 
tocmai mai sus menţionatul pericol rus precum şi modalitatea geografică de stăvilire a 
lui. Un alt apel a lui Comnen la memoria celor aflaţi la cârma României este raportul 
întocmit de el nr.4 78 din 11 iulie. El se voia un rezumat a unei conversaţii avute cu un 
personaj italian preocupat de a vedea Sovietele „împingând graniţele până la Munţii 
Carpaţi". Exasperat de această posibilă perspectivă acesta i-ar fi spus Ambasadorului 
român că „Europa de mâine are nevoie de o santinelă puternică la Răsărit. În planurile 
noastre acest rol istoric urma să fie împlinit de România. În cazul când ar da 
impresiunea că nu ar fi în măsură să-l împlinească, acest rol ar reveni Ungariei, care ar 
avea sorţi să iasă simţitor mărită nu numai în dauna Domniilor Voastre dar şi al altora". 
Tragedia abătută asupra românilor la sfărşit de august 1940, pesimismul şi deruta răzbat 
din telegrama semnată de Ambasador, de la cap la coadă, dând naştere la tot felul de 
speculaţii. „Ungurii par a fi preconizat această soluţiune, tocmai pentru a se evita una 
viabilă în dorinţa de a obţine mai târziu şi restul" - iată un exemplu. Sau „Eri mi s-a 
şoptit la Vatican că, la Budapesta, chiar în cercurile conducătoare că, formula de la 
Viena n-ar fi considerată decât ca o etapă, restituirea întreagă a Ardealului, Banatului 
rămânând obiectul permanent al revendicărilor ungureşti ... "4

. 

Încă de la mijlocul lunii septembrie, în cercurile guvernamentale, se discuta 
despre vizitele pe care Conducătorul României, Ion Antonescu, urma a le întreprinde în 
capitalele Germaniei şi Italiei. În perspectiva vizitei pe care ar întreprinde-o Ion 
Antonescu la Roma, Petrescu-Comnen îi sugera o întrevedere la Papa. „Ea ar 
corespunde nu numai unei obligaţii morale dat fiind atitudinea binevoitoare a 
Vaticanului şi a presei sale în această epocă atât de dureroasă pentru noi, dar şi pentru a 
ne păstra bunăvoinţa Sfăntului Părinte, atât de necesară mai ales când ungurii vor relua 
politica lor de asuprire şi deznaţionalizare prin Biserică a fraţilor rămaşi în Ungaria"
spunea Ambasadorul României la Vatican în telegrama nr. 637 din 1940 expediată 
Ministerului Afacerilor Străine de la Bucureşti. El solicita cu această ocazie 
„ .. .instrucţiuni din vreme, pentru a putea face demersurile necesare" 5

• 

4 Ibidem, p. 166-168. 
5 Ibidem, p. 170. 
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Cunoaştem din literatura de specialitate, consecinţele Dictatului de la Viena 
asupra populaţiei româneşti din zonele cedate Ungariei. Comportamentul inuman al 
noilor autorităţi a atras după sine un val de proteste a locuitorilor României. Autorităţile 
române nu au pregetat să arate comunităţii internaţionale situaţia creată de maghiari în 
Nord-Vestul Transilvaniei. „Deşi nu au avut alte informaţiuni decât cele auzite la radio 
şi cele din presă, nu au lipsit a informa Vaticanul asupra atrocităţilor ungare în Ardeal" 
- arăta Petrescu - Comnen în telegrama nr. 639 din 21 septembrie . ,,Înalţi demnitari -
spune el în continuare - cu care am venit în contact erau indignaţi. Mi s-a cerut să le 
comunic date sigure făgăduindu-mi-se ca pe baza lor Papa să intervină la Budapesta 
pentru a face să înceteze asemenea acte ce dezonorează pe autorii lor şi compromit 
U 

. „6 
ngana .... 

Intrând în posesia ziarelor venite din ţară, ce relatau pe larg grozăviile 

maghiare în teritoriul ocupat atât Comnen - pentru Vatican, cât şi Raoul Bossi - pentru 
Ministerul Afacerilor Străine italiene - au realizat rezumate în limba italiană, pentru 
luarea la cunoştinţă a realităţilor de pe teren. „Aceste documente au produs o 
impresiune profundă - relatează Ambasadorul de pe lângă Vatican în telegrama nr. 643 
din 24 septembrie. Vor fi comunicate chiar azi Papei. Mi s-a făgăduit o intervenţiune 
imediată la Budapesta pentru a face să înceteze asemenea ticăloşii. Am recomandat în 
special cazurile de persecuţiune împotiva Bisericei unite, care au reţinut atenţiunea 

interlocutorului meu". Petescu - Comnen cerea Bucur.eştiului cât mai multe 
informaţii„ ... pentru a le comunica ... nu numai la Vatican, dar şi Corpului diplomatic şi 
personalităţilor române cu care sunt în contact" 7

. 

Solicitării sale, Ministerul Afacerilor Străine i-a răspuns grabnic, pentru 
rapiditate, calea aleasă, a fost avionul. „Vă rog să semnalaţi la Secretăria de Stat că noi 
contăm pe protecţiunea naturală a Sântului Scaun, cu atât mai mult cu, au rămas în 
Ungaria peste un milion de greco - catolici - glăsuia telegrama nr.193 din 25 
septembrie, semnată de însuşi ministrul titular al Externelor, Mihail Sturdza8

. Cum era 
şi firesc, Guvernul maghiar s-a grăbit să dezmintă afirmaţiile presei române. „Ziarul 
"Osservatore Romano" reproduce comunicatul Guvernului budapestan din 21 
septembrie prin care se dezmint afirmaţiile presei române relativ la atrocităţile 

ungureşti" - arată Comnen în telegrama nr. 652 din 3 octombrie. Deoarece, la 
Ambasada României de pe lângă Vatican se găseau doar listele de atrocităţi săvârşite de 
maghiari, aşa cum au apărut ele în presa română, Scorţescu, este de părere că „ ... o 
comunicare oficială a Guvernului nostru în această privinţă, ... ar putea fi opusă cu mai 
multă eficacitate suszisului comunicat oficial ungar" 9

. 

Ambasadorul Scortzescu a solicitat o audienţă la Mgr. Torguini, secretar al 
Afacerilor Externe al Vaticanului „a-l ţine la curent cu atrocităţile comise de unguri în 
teritoriile cedate" - spicuim din telegrama 683 din 10 octombrie. Acesta i-a adus la 
cunoştinţă reprezentantului României „ ... că Sîantul Scaun, din proprie iniţiativă, a 
intervenit de mai multe ori la Budapesta în această chestiune". Comportamentul 
ungurilor, Mgr. Targuinio explică printr-o „ ... stare de spirit care ar putea fi indiciul 
amestecului unei puteri străine. Este de prevăzut - spunea el - că înăsprirea conflictului 
ungaro-român ar putea folosi numai Germaniei care s-ar putea prevala de agravarea 
acestor tulburări pentru ai putea folosi numai Germaniei care s-ar putea prevala de 

6 Ibidem, p. 1. 
7 Ibidem, p. 172. 
8 Ibidem, p. 173. 
9 Ibidem, p. 174. 
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agravarea acestor tulburări pentru a ocupa ambele state". În. replică, Ambasadorul 
Scortzescu a afirmat „că Axa este interesată în păstrarea păcii în Estul european". 
Replica Mgr. Targuini a fost „ ... că Italia caută să-şi stabilească în condiţiuni pacifice 
zona de influenţă în acele regiuni ... "cu observaţia pertinentă „ ... că scopurile germano
italiene sunt uneori divergente şi că Germania, cel mai puternic dintre parteneri, îşi 

poate urma planurile fără a ţine socoteală de năzuinţele Italiei în această zonă". 

Scortzescu spera pentru guvernanţii de la Bucureşti să fi realizat o redare cât mai fidelă 
a discuţiei, reamintindu-le „ ... cunoscutele sentimente antinaziste ale Vaticanului" 10

• 

La rându-i, partea maghiară, nu stătea nici ea deoparte. „A sosit la Roma 
Subsecretarul de Stat la Preşedinţia Consiliului de Miniştri ungară Barezi şi a cerut 
imediat audienţă la Papa" - informa Externele de la Bucureşti Comnen, în telegrama 
689 din 12 octombrie. În aceaşi telegramă autorităţile române erau informate„ ... că 
ungurii au publicat la Budapesta, în limba italiană, un mare volum ilustrat asupra 
Transilvaniei, pe care au şi început să-l răspândească la Vatican" 11

• Secretarul de Stat 
Barezi este unul şi acelaşi care a fost desemnat de Statul maghiar pentru a purta 
negocieri cu Comisia română privind aplicarea în practică a Tratatului de la Viena. „El 
a fost primit nu numai de Papa şi de Cardinalul Secretar de .Stat, dar şi de Contele 
Ciano" - se stipulează în telegrama 697 din 15 octombrie. Comnen informa pe cei de la 
Externe că misiunea de la Vatican a lui Barezi „ ... era acea de a preveni acţiunea noastă. 
Domnia sa a susţinut pretutindeni că noi nu executăm stipulaţiunile de la Viena, că 
atitudinea noastră provocatoare pune pacea din nou în pericol şi că facem jocul 
bolşevicilor". În paralel, Comnen a avut întrevederi cu personalităţi atât de la Vatican 
cât şi cu unele ale Statului fascist italian, pe care a căutat să-i convingă „ ... de reaua 
credinţă ungurească. Le-am comunicat - spune el - tot ce am aflat în ţară, remiţând 

textul declaraţiunilor Domnului Vice Preşedinte al Consiliului de Miniştri, Horia 
Sima"12

. 

Reprezentanţilor României pe lângă Sfântul Scaun li se părea normal ca pe 
traseul urmat de Subsecretarul maghiar să meargă şi ei. De acea, Scortzescu, cerea în 
telegrama 706 din 16 octombrie, autorităţilor române aprobarea de a face vizite 
„ ... rămânând a explica în treacăt Contelui Ciano şi Ambasadorului Mackensen că nu 
puteau creia o discriminaţiune care ar fi putut fi considerată jignitoare pentu Sfântul 
Scaun". Pe de altă parte, spunea el, „ ... este bine a da ardelenilor subjugaţi sentimentul 
că nu neglijăm un loc socotit de ei deosebit de influent". Aceste vizite - spunea 
Scortzescu - „ ... nu vor fi de simplă politeţă ci pentru expunerea cauzei noastre" 13

• 

Conţinutul telegramei 707 din 1 7 octombrie dovedeşte că panica 
reprezentanţilor vis - a -vis de personalitatea şi rosturile Secretarului de Stat la 
Preşedenţia Consiliului de Miniştri ungar în Italia a fost exagerată. Aceasta „ ... nu a 
tratat cu misiunea română - spune Scortzescu. La Roma Domnia Sa este considerat, pe 
plan politic, ca personalitate de o importanţă mediocră" 14 • 

Cât despre vizita lui Mihail Manoilscu la Vatican aflăm că „ ... a fost primit în 
audienţă atât de Sfântul Părinte cât şi de Cardinalul Secretar de Stat, Luigi Maglione". A 
fost un bun prilej - glăsuieşte telegrama expediată de Th. Scortzescu Ministrului 

10 Ibidem, p. 175-176. 
11 Ibidem, p. 179. 
12 Ibidem, p. 180. 
13 Ibidem, p. 181. 
14 Ibidem, p. 182. 
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Afacerilor Străine - Mihail Sturdza - pentru a-i remite „ ... un Memoriu conţinând lista 
atrocităţilor comise de unguri în teritorile cedate Ungariei ... " 15

. 

La 25 octombrie devenise o certitudine vizita lui Ion Antonescu în Italia - aşa 

cel puţin reiese din telegrama 729 expediată de la Ambasada României la Vatican -
Ministerului de Externe de la Bucureşti. În acest sens, Ambasada făcea câteva 
recomandări Conducătorului României. „În cazul când în cursul vizitei sale la Roma, 
... nu va cere a fi primit de Papa, fără îndoială că faptul va fi înregistrat cu amărăciune la 
Sîantul Scaun ... " mai cu seamă că „ ... Sîantul Scaun va putea juca un rol important în 
privinţa frânării veleităţilor ungare relativ la reorganizarea Bisericii unite în teritoriile 
cedate". Pe de altă parte - spuneau demnitarii români de la Vatican -, „ ... simpatia 
Vaticanului pentru suferinţele României este neîndoioasă şi similară cu aceia 
manifestată pentru statele pe care le consideră ca victime ale actualului conflict". Fireşte 
că trebuie să se ţină seama şi de „ ... sentimentele de dezaprobare ale S~ntului Scaun 
faţă de politica Axei şi tocmai datorită acestei situaţiuni orice act de curtenie a unei 
înalte personalităţi oficiale străine este mult apreciat la Vatican şi bineînţeles, tot pentru 
aceste motive este văzut cu neplăcere de diriguitorii Axei". 

În urma primei sale întrevederi cu Ducele, Antonescu nu şi-a putut ascunde 
decât cu greu dezamăgirea. Discutaseră pe marginea problemelor, fără nimic pozitiv. 
Mussolini asculta, fără a-l întrerupe pe Antonescu care protesta împotriva Arbitrajului 
de la Viena şi se mărginea să ia act de nemulţumirea României. Singura chestiune care 
părea să-l intereseze cu adevărat pe Duce erau livrările de petrol şi cereale. Chiar şi 
tentativa de a cunoaşte părerea dictatorului italian asupra Pactului germano-sovietic 
eşuase. Încă un an înainte, Contele Ciano îi spunea emisarului Regelui Carol că 
Reich-ul avea de ales între Italia şi Soviete. La acea dată, Italia nu era în război. 

Când vizita la Roma era considerată doar ca un eşec, o întâmplare, o simplă 
întâmplare dezleagă limba lui Mussolini. Ducele tocmai insistase asupra necesităţii de a 
se arăta mai maleabil în raporturile româno-ungare. Supleţea, asigura el, este una din 
principalele calităţi ale oamenilor de stat. „Eu nu sunt un politician pentru a-mi schimba 
părerile", răspunse brutal Antonescu. Chipul lui Mussolini a devenit dintr-o dată sever. 
Credea el cumva că interlocutorul voise să arunce o piatră în grădina sa? „Eu mi-am 
păstrat ideile socialiste", ripostă el sec. Antonescu îl privi surprins. „Desigur la aceasta 
a-ţi vrut să faceţi aluzie, adăugă iritat Ducele. Românul mărturisi că nu a sesizat 
legătura. „Atunci explicaţi-vă'', spuse Mussolini, pe un ton glacial. Destul de stânjenit, 
dictatorul român se decise, în cele din urmă să pună cărţile pe masă. În ultimul timp, se 
vorbea mult despre noua ordine europeană. Fiecare ţară mică ce se găsea în orbita 
politică a Axei se grăbea să adere la ea. Dar, această ordine trebuia să fie nouă, nu se 
ştia însă, în mod exact, cum urma să fie făcută. Ca şi Italia, România fusese beneficiara 
vechii ordini. Care erau motivele pentru care Roma considerase necesar să colaboreze la 
răsturnarea acestei ordini? „În 1937 a-ţi spus prietenului meu Goga că dacă Viena n-ar 
mai exista, Alpii ar rămâne'', zise Antonescu în concluzie. 

Dictatorul român lăsase să-i scape cuvinte greu de spus. Contele Ciano, care 
asistase la întrevedere, îşi ascuţii urechile. Antonescu avu impresia că privirea pe care 
acesta i-o arunca socrului său era plină de subînţelesuri. „Fiecare dintre noi a avut 
nevoie de un timp mai mult sau mai puţin lung pentru a se elibera de complexele sale", 
replică Ducele calm. „Una peste alta, noi am trăit'', continuă el după puţin timp, de la 
sîarşitul Primului Război Mondial, într-o stare de frică permanentă. Intuitiv simţeam că 

15 Ibidem, p. 183. 
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victoria nu era definitivă. Cum vă explicaţi, oare, o astfel de atitudine din partea 
naţiunilor care puteau să se considere ca cele mai puternice, dat fiind că am obţinut 
câştig de cauză pe câmpul de luptă?". Mussolini îşi continuă analiza sa psihologică, fără 
a aştepta răspunsul. Ducele îl asigură că fiecare vechi combatant ar fi revenit de pe front 
cu sentimentul, adesea subconştient, că cel mai puternic a fost învins. Inamicii victorioşi 
ai Germaniei aveau un complex de inferiontate, faţă de cel învins. Fiecare acţiune 
politică a aliaţilor purta amprenta acestui complex. Foarte repede s-a renunţat să se mai 
susţină că cel mai puternic câştigase, pentru a se afirma că binele învinsese răul. Astfel, 
a fost inventată teoria culpabilităţii germane. Dat fiind că pe plan militar se temeau de 
ea, se dorea dezmembrarea Germaniei pe plan moral. „Astfel, cum vă explicaţi că 
Franţa victorioasă, în loc să ia cârma pentru a conduce Europa, ceea ce ar însemna să 
ieşi în teren descoperit a preferat să se îngroape, ca o naţiune saturată, în linia Maginot? 
Ea a făcut aceasta din teamă sau dintr-un complex de inferioritate", asigura Mussolini. 
Italia privea spre Alpi, iar voi, celelalte popoare ale Europei danubiene, spre Franţa, fără 
să înţelegeţi că ea murea de frică, a adăugat Ducele. „Pentru ca ea să nu capete 
conştiinţa forţei sale, continuă el, se făcea zgomot în jurul Germaniei, asemenea câinilor 
care latră împrejurul ursului, pentru a-l intimida. Curajul - pentru că el era o calitate 
germană - a fost calificat drept o prostie; mândria germană a fost luată în derâdere; 
disciplina, pentru că se îndreptau spre anarhie, a fost ridiculizată. O conspiraţie 

europeană a fost formată pentru a-i convinge pe germani să renunţe la superioritatea lor 
evidentă şi să opteze pentru o mentalitate decadentă". Ducele se opri un moment, apoi 
reluă discuţia, exprimându-se cam în aceşti termeni: „Eu detest înşelătoria. Franţa, între 
1918 şi 1940, s-a comportat ca un atlet de circ care face demonstraţia forţei sale ridicând 
greutăţi impresionante ca volum, dar care sunt goale. Dovada imposturii franceze a fost 
făcută în mai 1940 atunci când Wehrmach-ul a măturat marea armată franceză mai uşor 
decât armata poloneză, chiar şi orbii au putut vedea că vechea ordine se reazemă pe o 
ficţiune. Francezii înşişi au sfărşit prin a înţelege. Rapoartele ce ne parvin din Franţa 
arată că poporul a înţeles în cele din urmă că toată propaganda antigermanAă ce i s-a 
făcut între cele două războaie mondiale nu era decât o minciună grosolană. Il vede pe 
ocupantul german şi îi este recunoscător că nu este aşa cum îl descriseseră scriitorii şi 
ziariştii începând din anul 1870. Franţa descoperă acum Germania, ca şi pe ea însăşi. Ea 
este fermecată de ţinuta corectă a inamicului şi este decepţionată de sine. O pagină a 
istoriei a fost întoarsă şi orice nostalgie a timpurilor trecute este deplasată'', conchise 
Ducele. Pe Italia, nu se poate deci conta. Ea urma orbeşte Germania. 

„Aţi câştigat la Munchen fără să daţi nici o luptă", replică Antonescu. „De ce 
aţi renunţat la un asemenea succes? Dacă tentativa de a constitui Europa fără Germania 
ar fi eşuat, este posibil şi excludem din lumea noastră Franţa şi Marea Britanie?". 
Înainte de a răspunde, Mussolini păstră un lung moment de tăcere. Contele Ciano 
aruncă Generalului o privire complice. Antonescu avea impresia clară că ginerele 
Ducelui voia să spună ceva. „Franţa şi Marea Britanie sunt putrede", tranşă Mussolini. 
Dar spunând aceasta, el era lipsit de convingere; era mai curând o frază de propagandă. 
În aceeaşi zi, pe peronul gării, la plecarea trenului lui Antonescu, Ciano îl avertiza: 
„Cred că ar fi preferabil să nu puneţi germanilor asemenea întrebări'', spuse el, „adesea 
ei consideră critica drept un semn de ostilitate. Şi, cum în cazul României ei nu au 
dovada contrară ... ". Antonescu mărturisea că Ciano spusese asta într-o manieră atât de 
binevoitoare încât ar fi fost greu să-i porţi pică 16

• 

16 Gheorghe Barbu!, Al Treilea om al Axei. Memorial Ion Antonescu, Iaşi, 1992, p. 17-19. 
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Conducătorul Statului român, Ion Antonescu a găsit de cuviinţă să încredinţeze 
Arhiepiscopului şi Mitropolit de Alba-Iulia şi Făgăraş misiunea de a se deplasa la 
Vatican şi a intra în contact cu personalităţi de acolo. Arhiepiscopul de la Blaj a sosit la 
Roma în 20 octombrie 1940, urmând chiar de a doua zi să ia legătura cu „ ... autorităţile 
Vaticanului, şi în special, cu Sacra Congregaţiune Pro Ecclesia Orientali, care este 
Biserica noastră din România" - se arată în raportul datat 1 noiembrie, trimis de 
Arhiepiscop Ministerului Regal al Afacerilor Străine. În primele zile, delegaţia condusă 
de Arhiepiscop a făcut o vizită la Ambasada României la Vatican, luând contact cu 
Ambasadorul Petrescu - Comnen dar şi la Ambasada României de la Quirinal, 
contactându-l pe Ambasadorul Raoul Bossi. „Dintre personalităţile Vaticanului am luat 
contact întâi de toate, cu Eminenţa Sa Cardinalul Tisserant, Secretarul Congregaţiei Pro 
Ecclesia Orientali - al cărei Prefect sau Preşedinte este însuşi Sfăntul Părinte -,om de 
mare influenţă la Vatican şi care cunoaşte foarte bine raporturile din Ţară, unde a stat 
câteva săptămâni, în toamna anului 1937, la Bucureşti, Sinaia, Braşov, Blaj, Cluj, 
Lugoj, Oradea" - se spune în Raport. 

La 28 octombrie, Alexandru Niculescu reînoieşte vizita la Cardinalul Tisserant 
„ ... care se dovedeşte a fi rămas acelaşi mare prieten al nostru ... "- arată acesta în 
Raport - cu menţiunea că „ .. .îndată după trecerea la Ungaria a unei părţi din 
Transilvania ... a acţionat în interesul nostru". Tot la Congregaţia Orientală, acesta a 
făcut vizite succesive Asistentului acestui Forum: Excelenţei Sale Cesarini, 
Substitutului Rosso precum şi Referentului Mojoli. Tema predilectă: situaţia românilor 
din zona cedată Ungariei. 

Eforturile Delegaţiei s-au concentrat pe întocmirea unui Memoriu - un 
exemplar l-au trimis şi Guvernului - pe care „ .. .în ziua de duminică, 27 octombrie, ora 
12 - am putut să-l prezentăm personal Sfăntului Părinte, Papa Pius XII, în cursul 
audienţei particulare pe care Sfăntul Părinte a binevoit să o acorde pe rând membrilor 
Delegaţiunei noaste, subsemnatul, apoi P.S.S. Episcopului Bălan al Lugojului şi 

Părintele Vicar General al nostru dr. Victor Macaveiu ". Pe parcursul unei ore, - cât a 
ţinut audienţa - Delegaţia a expus Papei problemele care frământă populaţia 

românească din Ardealul cedat Ungariei „ ... persecuţia sălbatică împotriva elementului 
românesc, fie intelectuali, fie ţărani, stăruind, cum am făcut şi în Memoriul scris, mai 
ales asupra persecuţiilor îndreptate asupra preoţimei noastre" cerând intervenţia Papei, 
pentru încetarea prigoanei şi „ ... cuvenita reparaţiune morală şi materială celor 
năpăstuiţi de unguri". 

Arhiepiscopul de Blaj a socotit nimerit a prezenta şi un exemplar din colecţia 
de hărţi publicate de Ministerul Afacerilor Străine cu ocazia Arbitrajului de la Viena. „I
am mai vorbit Sfântului Părinte şi de chestiunea ierarhiei bisericeşti, rămasă dincolo, în 
Ungaria, cum şi despre eventualitatea că ungurii vor încerca să supună o parte din 
credincioşii Bisericei Române - Unite sub jurisdicţia Episcopiei greco-catolice 
ungureşti de Hajdudorogh, etc.". 

După vizita efectuată de Papă, Delegaţia română a fost primită de Secretarul de 
Stat al Vaticanului, Eminenţa Sa Cardinalul Maglione. A fost un bun prilej pentru 
Delegaţia română pentru a face cunoscute şi acestuia problemele cu care România se 
confrunta. 

A doua zi, 29 octombrie, Alexandru Niculescu şi membrii Delegaţiei au expus 
cauza românilor ardeleni, Subsecretarului de Stat, Excelenţa Sa Domenico Tardini, 
precum şi referenţilor Barbeta şi Dell' Acqua de la Secretariatul de Stat. 
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La 30 octombrie, înainte de prânz, Delegaţia s-a întreţinut cu Cardinalii Caccia
Dominioni şi Pellegrinetti, fost Nunţiu Apostolic la Belgrad, ca după masă să fie primită 
„ ... foarte afectos de Excelenţa Sa Cardinalul Pizzardo, fost mulţi ani Subsecretar de 
Stat al Vaticanului, cum şi de Eminenţa Sa Cardinalul Marmaggi, fost Nunţiu Apostolic 
la Bucureşti, apoi la Praga şi, mai pe urmă, la Varşovia". Aceştia, - se menţionează în 
Raport - sunt şi membrii ai Congregaţiei pentru Afacerile Extraordinare şi în acelaşi 
timp „ ... buni cunoscuţi ai noştri şi buni cunoscători ai raporturilor din ţara noastră, 
oameni cu vederi de ansamblu ... " care au lăsat impresia că vor face tot posibilul pentru 
reuşita cauzei României. Dar, lista personalităţilor cu care membrii Delegaţiei sau 
întâlnit este lungă: prof. univ. Rectorul Academiei pentru Studiile Orientale, iezuitul 
Emilio Herman, benedictinul Golenveaux, Monseniorul Corolevschi, Rectorul 
Colegiului Pontifical rutean Slabai, Generalul Părinţilor călugări brazilieni Tcaciuk. 
Acesta din urmă „ ... a ţinut să ne informeze şi el despre persecuţiile, tot aşa de crâncene 
- dacă nu şi mai grave - împotriva populaţiei din Subcarpatia, trecută la unguri încă în 
anul trecut" - menţionează Raportul. 

Alexandru Niculescu, spera şi într-o întrevedere cu Cardinalii Tedeschini, 
Sibillia „şi încă vre-o doi, trei inşi, pe care socotim că ne-ar putea fi de folos". 

Făcând un bilanţ al vizitei efectuate la Roma, în speţă la Vatican, a 
întrevederilor la vârf, conducătorul Delegaţiei a ajuns la nişte concluzii pe care le-a 
împărtăşit - în scris - şi conducătorilor de la Bucureşti. 

„- Persecuţiile ungurilor împotriva a lor noştri erau în bună parte cunoscute în 
adevărata lor lumină, atât din rapoartele anterioare trimise de noi din ţară, prin 
Nunţiatura de la Bucureşti, cât şi din cele prezentate de Legaţiunea noastră pe lângă 
Vatican şi acum din urmă, chiar de către D-l fost Ministru al Afacerilor Străine, Mihail 
Manoilescu, cu ocazia vizitei sale făcute la Vatican". La toate acestea se adaugă 
Memoriul înaintat de Delegaţia în discuţie, bazat în cea mai mare parte pe rapoarte ale 
preoţilor români, dar şi pe informaţii date prin viu grai care au venit să confirme „ ... cele 
ce se ştiau deja şi să adauge atâtea amănunte noi, care au mişcat şi emoţionat profund pe 
cei cu cari au stat de vorbă". 

- Delegaţia a primit asigurări că se vor face toate intervenţiile posibile pentru 
curmarea prigoanei, mai ales împotriva preoţimii. Dar s-a subliniat „ ... că această 
curmare şi încetare a prigoanei nu atârnă întru totul de Sfăntul Scaun, care se găseşte şi 
el strâmtorat şi stânjenit în activitatea sa, din preajma războiului actual". 

- Membrii Delegaţiei erau convinşi că „ ... Vaticanul va rezista injoncţiunilor 
Guvernului, atât în ce priveşte reducerea numărului actualelor Dioceze unite, rămase pe 
teritoriul unguresc ( Oradea, Cluj-Gherla şi Maramureş ) cât şi în ce priveşte chestiunea 
Hajdudorogh şi a introducerii limbei şi liturghiei ungureşti în parohiile noastre trecute la 
Ungaria, ferindu-se de a aduce vre-o deciziune meritorie mai înainte de încheierea păcii 
definitive din Europa". 

- Alexandru Niculescu, în timpul şederii la Vatican a constatat că propaganda 
maghiară este destul de vie. Guvernul maghiar a răspândit, prin Consulatul ecleziastic 
maghiar, Prelatul Luttor, între altele volumul festiv intitulat „Transilvania", apărut în 
condiţii tehnice superioare, în cursul lunii august, la Budapesta, în mai multe limbi: 
maghiară, germană, italiană şi engleză. „Nu am impresia că această propagandă să fi 
prins prea mult - spune prelatul greco-catolic. Totuşi, socotim că ar fi bine, ca cei din 
partea noastră să ia măsuri pentru combaterea unor teze tendenţioase din lumea 
ungurilor şi, pentru restabilirea şi fixarea adevărului în atâtea afirmaţiuni privitoare la 
Ţara şi Neamul nostru". Pe această idee, Monseniorul Alexandru Niculescu i-a sugerat 

www.mcdr.ro / www.cimec.ro



534 Dictatul de la Viena 

profesorului Isopescu, publicarea unor studii ad hac, din partea unor oameni 
competenţi, drept răspuns la anumite afirmaţii ale propagandei maghiare, fireşte, 

asigurându-i suportul financiar pentru realizarea acestei lucrări. Cât priveşte modalităţile 
de contracarare a propagandei maghiare „Lucrările noastre ... trebuiesc ... răspândite, 
aşa cum fac ungurii, ale căror lucrări tendenţioase se găsesc la toate bibliotecile 
Instituţiilor şi Institutelor, cum şi la toate personalităţile Vaticanului". 

- Tot la modalităţile de contracarare a propagandei maghiare, Monseniorul 
Niculescu, propunea ca pe lângă activitatea susţinută a membrilor Ambasadei României 
pe lângă Sfântul Scaun- menţionându-l pe Monseniorul Aloisiu Tăutu ca un sfetnic 
foarte priceput şi agil-antrenarea unor „ ... personalităţi de rang ecleziastic bine alese, 
dacă se poate, credincioşi ai Bisericei unite, şi care ar fi bine să poată petrece de fiecare 
dată cel puţin câte trei - patru săptămâni la Roma". 

- Fiind problema Transilvaniei în discuţie, Arhiepiscopul Niculescu consideră ca o 
necesitate ca între ataşaţii de presă ai Ambasadei române pe lângă Vatican, să fie cel 
puţin unul de origine ardeleană, crescut în Ardeal, de preferat un greco-catolic, care -
spune el - „ ... ar avea în orice caz o mai bună şi mai deplină intuiţie a lucrurilor şi 
cunoaştere a oamenilor şi a împrejurărilor de acolo. Cu atât mai bine, dacă acest ataşat 
ar cunoaşte şi limba italiană" - adaugă el 17

• 

La 2 noiembrie, într-o telegramă cu nr. 750, Ambasada României la Vatican, 
prin vocea lui Grigorcea, se cerea Ministerului Afacerilor Străine să-l informeze pe 
Generalul Ion Antonescu asupra unui text semnat de Mitropolitul unit al Blajului, 
Alexandru Niculescu. Documentul se referă la misiunea pe care acesta a avut-o la 
Vatican precum şi a persoanelor cu care a venit în contact ; de asemenea recomandarea, 
ca în vizita planificată în Italia, să întreprindă una şi la Vatican. „Cu prilejul audienţei 
particulare la Sfântul Părinte, acesta ne-a întrebat şi de persoana Domniei - Voastre, de 
vremea venirii la Roma punându-se şi direct întrebarea dacă veţi merge la Vatican" -
arăta Mitropolitul Alexandru Niculescu. Aceasta cu atât mai mult -arăta el - cu cât aici 
„am găsit ... toată înţeleg~rea pentru necazurile noastre, toată bunăvoinţa de a ne ajuta 
pe cât este omeneşte posibil în aceste vremuri". Monseniorul Niculescu arată că „ar fi o 
gravă omisiune a lăsa ca numai ungurii să deschidă poarta Vaticanului ori de câte ori 
vin la Roma" 18

. 

Din telegrama nr. 71443 datată 8 noiembrie, semnată de Mihail Sturdza, 
adresată Ambasadei României la Vatican, spicuim că titularul Ministerului Afacerilor 
Străine a cerut „ ... prin Nunţiu audienţă la Papa" în acest sens cerându-i Ambasadorului 
să prezinte de urgenţă scrisorile precum şi „ ... dorinţa Conducătorului Statului şi a 
mea"19

• 

Într-o Notă de serviciu purtând antetul „confidenţial", datată 17 noiembrie şi, 
care i-a fost remisă Generalului Antonescu în trenul ce-l aducea de la Roma, aflăm 
informaţii, obţinute mai degrabă, în culise. „La prânzul dat de Contele Ciano la 14 
noiembrie, Secretarul de Legaţiune Capece, vecinul meu de masă, care a fost mult timp 
în post la Bucureşti şi căruia îi povesteam pe larg atrocităţile maghiare mi-a spus : 
„Ştiu, ştiu, Contele Roggieri mi-a vorbit de aceste orori, care l-au indignat. Am citit de 
altminteri amândouă rapoartele sale". Cel ce relatează s-a străduit să afle la ce rapoarte 
făcea acesta referinţe. Puse cap la cap, din frânturi de conversaţie, acesta şi-a dat seama 

17 Arh. M. A. E„ F 71. 1920-1944, Vatican - Relaţii cu România, 1940, voi. 21, p. 187-193. 
18 Ibidem, p. 197-198. 
19 Ibidem, p. 199. 
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că ar fi existat un prim raport Roggieri, mult mai favorabil cauzei româneşti, care însă, 
ar fi fost înlocuit cu un al doilea în care răspunderile nu mai erau precizate. 
„Expresiunile precise şi datele amănunţite ar fi fost eliminate şi înlocuite cu fraze din 
care nu se mai desprinde lămurit vina maghiarilor" - se arată în Notă. „Tot ce este 
relativ la asasinate şi schingiuiri ar fi dispărut în raportul al doilea, care menţionează 
doar că, în satul cutare au fost omorâţi oameni fără a cita naţionalitatea lor şi a preciza 
că asasinii sunt unguri". 

Nedumerit, interlocutorul lui Capece, i-a cerut lămuriri asupra acestei 
modificări, la care el a răspuns că probabil, a fost dorinţa Berlinului. Insistând a afla 
numele celui care a dat ordinul ca raportul să fie schimbat, Capece a răspuns: „Bine 
înţeles, Ministrul Ciano". Dar, cum din restul conversaţiei reiese că raportul nu este cel 
al Comisiei mixte, ci unul personal al Contelui Roggieri către Guvernul italian, sortit a 
ajunge în mâinile Ducelui „ ... aluziunea la dorinţele Berlinului rămâne fără rost" -
conchide informatorul. Aşa stând lucrurile „s-ar putea ca toate acestea să fi fost spuse 
din ordin spre a pune vina pe seama Berlinului. Dată fiind însă personalitatea destul de 
simplă a lui Capece, cum şi felul în care s-a desfăşurat conversaţiunea nu cred că mi-a 
vorbit cu intenţiunea ca cele spuse să treacă mai departe" - se concluzionează. 

În cea de-a doua parte a Notei, autorul redă o discuţie avută la 15 noiembrie cu 
de Marzio, redactor la ziarul „Popolo di Roma", căruia i-a cerut ştiri despre Burenko, 
fostul însărcinat cu Afaceri sovietic la Bucureşti, care anunţase cu ceva timp publicarea 
memoriilor sale în Italia. Redactorul susţinea că nu avea ştiri despre Burenko crezând că 
acesta este bine păzit, îndoindu-se că va publica ceva în curând, „deoarece astăzi 

preocuparea noastră de căpetenie este de a nu ne certa cu ruşii. Italia va face toate 
sacrificiile în acest scop 11

• Întrebat dacă prin „toate sacrificiile 11 intră chiar şi acceptarea 
bolşevizării Peninsulei balcanice, De Marzio a răspuns că ar „ ... fi nevoiţi să o accepte 
provizoriu. Acesta este consemnul". 

Partea a treia a Notei face referiri la vizita pe care autorul a întreprins-o la 
Principesa Giustiniani Bandini, ce se ocupa de operele de binefacere. Ea a vorbit despre 
„ .. nemulţumirile din rândurile poporului italian care cresc mereu, mai ales la ţară". Cât 
priveşte ştirea începerii războiului italo - grec, acesta ar fi provocat în diferite regiuni 
sărace, ca şi în unele sate din jurul Romei „ ... manifestaţiuni având caracterul unor mici 
revolte". Deşi au fost luate tot felul de măsuri - spune Principesa - „ ... aceste 
manifestaţiuni au reînceput şi s-au înteţit la sosirea primilor răniţi din Grecia". 

Partea a patra a Notei, se referă la discuţia purtată în 16 noiembrie cu 
Monseniorul Montini, Substitutul Secretariei de Stat a Vaticanului. La afirmaţia că 
„ ... de pe dealul Feleacului românii pot trage cu tunul în centrul Clujului", Monseniorul 
Montini a spus că este conştient că „ ... niciodată ungurii nu au socotit soluţiunea de la 
Viena ca definitivă şi că atrocităţile se explică prin dezmembrarea întregului popor 
ungar, care ar fi dorit să profite de starea noastră internă spre a ocupa tot Ardealul". El a 
arătat că ungurii sunt foarte supăraţi deoarece sunt conştienţi că „ ... dacă Axa câştigă 
războiul, această chestiune a Transilvaniei va fi rezolvată în dauna lor, care vor pierde 
întreg teritoriul cedat". În finalul discuţiei, autorul Notei a reţinut şi redat integral 
judecata de valoare a Monseniorului Montini: „Oricine se uită la o hartă poate vedea că, 
odată lichidate socotelile cu Rusia, vă veţi întoarce înspre ei şi veţi prinde ca într-un 
cleşte teritoriul cedat ... Şi nu văd de ce Germania ar mai fi şi atunci de partea lor"20

• 

201bidem, p. 200-202. 
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Sunt doar câteva aspecte dintr-un drum lung şi sângeros pe care România îl va 
avea de parcurs până când va reuşi să câştige acest teritoriu. 

LE DICKTAT DE VIENA ET SES CONSEQUENCES 
EN CE CONCERNE DES RELATIONS DIPLOMATIQUES 

LA ROUMANIE ET LE VATICAN 

Resume 

Pendant la deuxieme partie de l' annee 1940, la Roumanie par tous ses efforts 
diplomatiques, sous l'influence d'une politique retrecie, a ete apporte dans une fase de 
la faillite de l'Etat. Avec une arme pauvre et sans une dotation correspondante, quand la 
guerre a ete declanche dans le 1939, la Roumanie a souffert des prejudices politiques et 
materiaux. Elle a ete subordonne, de point de vue economique a Hitler et puis a ete 
demembre d' Axe et URSS, par chantage et des manoeuvres politique, ainsi que la 
Roumanie perdait dans le 1940, Basarabia et Bucovina de Nord, Ardealul de Nord et 
Cadrilater. 

En ce qui concerne l'administration du territoire-eclesiastique, Basarabia, 
Bucovina et Cadrilater, ont mis peu de problemes au Vatican que Transylvanie, quoique 
la partie occupe d'elle avait ete annexe a l'Hongrie, un Etat avec une puissante 
hierarchie et tradition catholique. Dans Ies ans suivants la diplomatie de Vatican, a ete 
assallie par la partie roumaine, aussi par la partie hongroise. La premiere demandait 
l' aide pour proteger la population Roumaine et I' arret des mesures d' oppression et 
d'extermination et l'autre demandait la reforme administrative pour le territoire et 
l'eglise qui correspondarent aux nouveaux frontieres de l'Etat. 

Cet article entame le probleme de la partie cede de Transylvanie au point de vue 
des rellations de la Roumanie avec Vatican, pendant Ies premiers mois qui ont suivi a 
cette tragedie nationalle. 
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